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Referat af HB-mødet fredag d. 18. april  

på Vitus Bering Ingeniørskolen i Horsens 

Deltagere: 
FU: Steen Juul Mortensen 
 Henrik Knudsen 
 Erik Mouridsen 
 Poul Jacobsen 
 Erik Søbjerg 
 

 
1. HK  Lars Bech Hansen 

2. HK Niels Steen Larsen 

3. HK Erik G. Andrésen 

4. HK Hansjørgen Clausen  

5. HK Jean B. Mikkelsen 

6. HK Aage Olsen 

7. HK Jens Riis 

8. HK Torben Teimer 

9. HK Per Christensen 
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Dagsorden: 

1. Godkendelse af referat af HB-mødet d. 26. januar 2003. 

2. Godkendelse af referat af delegeretmødet 21. december 2002. 

3. Forretningsudvalgets beretning. 

4. Dansk Skaksalg ApS. Regnskab for 2002. 

5. Rapport fra Morten Fabrin ang. Bledsagen. 

6. Reglementsændringer. 

a. EMT/LH-klassen. 
b. Divisionsturneringen/straffebestemmelser. 

7. Skaknævnet. Ændret arbejdsform. 

8. Valg. 

a. Repræsentation i FIDE. 
b. Repræsentation i Nordisk Skakforbund. 
c. Spilleudvalget. Per Andreasen er på valg, men genopstiller ikke. 

Ole Jakobsen og Mikael Bjertrup er på valg som suppleanter. 

d. Ratingkomiteen. Finn Larsen er på valg. 
Lars Rasmussen er på valg som suppleant. 

9. Ratingafgift for hovedkredsturneringerne. 

10. Divisionsturneringen. 

11. Hæderstegn og initiativpræmier 

12. Eventuelt. 

13. Tid og sted for næste HB-møde 
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Velkomst 
Steen Juul Mortensen bød velkommen. Særligt til Erik G. Andrésen og Hansjørgen Clausen, der 
var nye i forsamlingen. 

1. Godkendelse af referat af HB-mødet d. 26. januar 2003 
Godkendt uden kommentarer 

2. Godkendelse af referat af delegeretmødet d. 21. december 2002 
Godkendt uden kommentarer 

3. Beretning fra Forretningsudvalget 
Der er kun forløbet godt 2½ måned siden sidste HB-møde, så det er forholdsvis beskedent, hvad 
der er at berette siden sidst. 

Det er lykkedes for FU- ved Poul Jacobsen – at få forhandlet en aftale igennem med Hotel 
Nyborg Strand, således at Dansk Skak Union til og med 2005 kan afholde pokalturneringen til 
konstante lokaleomkostninger, mens andre omkostninger – fortæring mv. – følger den 
almindelige prisudvikling. Det er glædeligt, at pokalturneringen i de næste par år kan blive 
afviklet i rammer, der svarer til det renommé og den prestige, skakspillet bør have. 

Divisionsturneringens afslutning blev usædvanlig spændende, og der skal spilles omkamp om 
DM den 9. maj i Århus mellem Helsinge og Skolernes Skakklub, mens kampen om oprykning til 
1. division står mellem Nørresundby og Jetsmark den 31. maj i Ålborg. 

Rettelsesblade til Skakhåndbogen burde have været udsendt for længst, men diverse forsinkelser 
fik FU til at beslutte at udsætte udsendelsen til efter påske, således at vi kan få diverse rettelser 
af reglementet på dette HB-møde med i udsendelsen.  

FU vil på sit møde i påsken aftale en procedure, der sikrer, at Skakhåndbogen på Unionens 
hjemmeside bliver ført ajour umiddelbart efter HB-møderne. 

Det første af Dansk Skak Union støttede arrangementer i jubilæumsåret er løbet af stabelen 
sidste weekend på Kongebrogården ved Middelfart, hvor SIS-MH Masters blev afviklet.  

Jeg var desværre ikke i stand til at være til stede, da jeg var i Berlin i arbejdsmæssig 
sammenhæng, men fra alle sider er arrangementet blevet rost til skyerne; alt klappede perfekt, og 
Dansk Skak Unions Støtteforening, der stod som arrangør, kan være mere end tilfreds. Selve 
turneringen blev overlegent vundet af Anand. VIP-simultanforestillingen var også en succes, 
selvom det ikke blev til mange points til de deltagende VIP´s. 

Næste jubilæumsarrangement – efter DM i påsken – bliver Sigeman & Co Chess Tournament i 
Malmø og København. 
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Jubilæumsfesten på Jørgensens Hotel har fin tilslutning, idet det ser ud til, at der vil deltage 
omkring 110 personer. 

Bent Larsen har lovet at være kommentator ved NM i september. Larsen fik valget mellem at 
komme i påsken eller til efteråret ved NM. Med hensyn til NM har der vist sig problemer ved det 
oprindelige spillested i Århus. Det er ikke egnet til en turnering af den klasse som ønskes. 
Lokaler på alternative hoteller har vist sig for dyre i forhold til det budget der er. Der arbejdes 
på sagen. 

Lars Bech Hansen udtrykte utilfredshed med, at Larsen ikke er med ved jubilæumsfestlighederne 
i påsken. Steen Juul Mortensen svarede, at Larsen af Ole Block i første omgang var inviteret til 
NM, hvor festen først var tænkt afholdt. Da jubilæumsfesten blev flyttet til påsken fik Larsen 
altså så tilbudet om at kunne vælge.  

Med henblik på at etablere træning/undervisning  over hele landet i Unionens klubber, blev der 
lørdag d. 29. marts i Herning Skakklub afholdt en træningssession for svagere spillere i 
klubberne under 9. hovedkreds. Der var tilslutning fra 21 spillere, der fra kl. 11 til ca. 15, 30 blev 
undervist af Jacob Aagaard, og den efterfølgende skriftlige evaluering viste stor tilfredshed med 
arrangementet; de negative kommentarer vedrørte forhold, som foredragsholderen ikke kunne 
bebrejdes.  

De deltagende spillere betalte kr. 50,-, Herning Skakklub gav frokosten, og det beskedne 
underskud blev dækket af vækstkontomidler (9.hovedkreds). 

Alt i alt et godt initiativ, der imidlertid også klart viste, hvilke problemer, Dansk Skak Union står 
overfor. Hovedkredsformand Per Christensen sendte en opfordring ud til hovedkredsens klubber 
om at melde sig, men det var kun personlige henvendelser fra formanden for Herning Skakklub 
og undertegnede til en række klubber, der gav resultat (andre personlige henvendelser gav ikke 
resultat). Kun 4 klubber var repræsenteret, og 2/3 af deltagerne var fra Herning.  

Forskellige forhold kan naturligvis forbedres næste gang: opslag på Unionens hjemmeside, 
annoncering i god tid i hovedkredsbladet osv. Det kan også overvejes, om man kan lægge et 
sådant arrangement på en klubaften –lørdag er trods alt en slags ”familiedag” – men det samlede 
indtryk er alligevel, at det er meget svært at komme helt igennem til klubbernes medlemmer. Jeg 
kunne godt tænke mig at vide, hvor mange af hovedkredsformandens opfordringer, der er blevet 
lagt frem i klubben! Det lader sig imidlertid næppe undersøge. 

Jacob Aagaard har gjort sig nogle tanker om et undervisningsprogram på Nettet, som jeg løst 
drøftede med ham. Ideen er indlysende rigtig, men det koster arbejde at føre den ud i livet. Jeg 
vil opfordre hovedkredsene til at medvirke til at organisere træningssessioner i klubber eller på 
hovedkredsplan – det gøres jo faktisk i alle andre sportsgrene. 

På nuværende tidspunkt har der ikke meldt sig arrangører til de næste års DM. 

Siden sidste HB-møde er den nye Tips- og lottolov blevet vedtaget, og Dansk Skak Union vil nu 
– via Tankesportsforbundet – få tilskud via DIF. 
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Skaknævnet. Morten Fabrin foreslås til Skaknævnet som afløser for Martin Kock Klausen som 
efter 15 år på posten og en stor indsats har ønsket at stoppe. Finn Haargaard, Køge Skakklub 
foreslås som kandidat til suppleantposten som Fabrin hidtil har besat. 

Poul Jacobsen havde inden HB-mødet afholdt et møde om IT-spørgsmål med Henrik Knudsen, 
Finn Larsen, Bjørn Laursen og Jan Ole Andreasen. Yderligere er tilknyttet en række 
programmører til at varetage særlige programmeringsopgaver. Der er lavet en prioriteret liste 
over opgaver som man vil løse. 

Først og fremmest udvikles et program til rating af alle holdturneringer, altså både divisions- og 
hovedkredsturneringer. En model der skal kunne dække alle områder omkring indberetning, men 
også kunne inddrage data fra hovedkredse som bruger deres eget system. Hovedkredse som 
ønsker at anvende egne systemer skal sikre sig at deres dataformater umiddelbart kan udveksles 
med det centrale system. Denne sikkerhed er vital, og den opnås udelukkende ved at kontakte 
Finn Larsen, med henblik på en kontrol og godkendelse af de lokale dataformater. På sigt skal 
EMT-turneringer også integreres via medlemskartoteket. Arbejdet med at udvikle systemerne 
baseres på frivillig arbejdskraft, hvor Finn Larsen har det overordnede ansvar for indsatsen. HB 
opfordredes til at give besked til Poul Jacobsen eller Finn Larsen hvis de lokalt har folk som 
arbejder med disse emner. 

Flere HB-medlemmer spurgte om SKAKMAT-projektet var blevet droppet. Poul Jacobsen 
svarede, at projektet ikke kunne bidrage med det tidligere lovede indenfor den nødvendige 
tidshorisont, men at projektets erfaringer og anbefalinger indgår i betydeligt omfang i de 
overvejelser man gør sig nu på IT-området. 

Jean Mikkelsen spurgte til erfaringer fra andre hovedkredse med rating af holdturneringer. 
Torben Teimer sagde, at man havde brugt et system i å, der normalt bruges til store Opens, og 
det var gået ganske let. Lars Bech Hansen mente, at man i 1. HK var teknisk klar til at rate 
næste år, men ikke havde valgt at rate holdturneringen endnu. 

Lars Bech Hansen spurgte til om der stadig arbejdedes i DOS eller nyere styresystemer. Poul 
Jacobsen svarede at man foreløbigt beholder DOS i de interne systemer. Eksternt vil man 
anvende Windows teknologi for at levere moderne brugerflader. Samspillet sikres igennem 
løbende konverteringer, som fungerer fordi datastrukturerne basalt er ens uanset hvilke 
systemer der anvendes. På længere sigt skal også de interne systemer konverteres til mere 
moderne versioner. 

Karafler nummererede med Unionens logo, samt to flasker vin med skaketiket blev uddelt som 
jubilæums gave til HB-medlemmerne. 

4. Dansk Skaksalg ApS. Regnskab for 2002 
Henrik Knudsen uddelte regnskabet, dels for 2001 som aldrig havde været uddelt, samt for 2002 

Resultatet i 2002 er betydeligt bedre end 2001. Net-butikken har haft meget stor betydning for 
den udvikling. 
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Bestyrelsen i Skaksalget holder møde påskelørdag.  

 

5. Rapport fra Morten Fabrin ang. Bledsagen 
Steen Juul Mortensen gav udtryk for stor ros til Morten Fabrin for et meget fint og professionelt 
arbejde. 

Steen Juul Mortensen spurgte HB om man ønskede at der skal ske yderligere i sagen.  

Jens Riis mener at der efter den klare rapport er ikke er grund til at foretage sig yderligere. 

Niels Steen Larsen var efter at have læst rapporten overrasket over hvor grelle forholdene 
egentlig var, men mente også at Unionen var bedst tjent med ro om sagen. 

Lars Bech Hansen foreslog, at vi fra talerstolen på delegeretmødet og til FIDE giver besked om, 
at Harry Dalsø på ingen måde optræder på Unionens vegne. Der var fuld opbakning fra HB til 
dette synspunkt. 

Aage Olsen mener at rapporten også giver anledning til i fremtiden at være mere påpasselig med 
valg af kandidater til FU. 

SJM konkluderede at HB har taget beretningen til efterretning, og vil give delegeretmødet, 
Nordisk Skakforbund, Den Europæiske Skak Union og FIDE besked om, at Harry Dalsø på 
ingen måde optræder på Unionens vegne, og at HB ikke finder Harry Dalsø egnet til poster i 
dansk skak eller internationalt.  

6. Reglementsændringer  

a. EMT/LH-klassen. 
Erik Søbjerg omdelte og redegjorde kort for et korrigeret forslag til reglementsændringer for 
landsholds- og kandidatklassen. 

Lars Bech Hansen var imod, at man i forslaget kun vil lade spillere der hos FIDE er registreret 
som en del af Rigsfælleskabet deltage i Landsholdsklassen.  

Spørgsmålet om denne del af FU’s forslag blev sat til afstemning.  

For FU’s forslag stemte: Steen Juul Mortensen, Henrik Knudsen, Poul Jacobsen, Erik 
Mouridsen, Erik Søbjerg, Niels Steen Larsen, Erik G. Andrésen, Hansjørgen Clausen, Jean 
Mikkelsen, Aage Olsen, Jens Riis, Torben Teimer og Per Christensen = 14 stemmer 

Imod stemte: Lars Bech Hansen = 3 stemmer  

Hverken for eller imod stemte: ingen. 
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Aage Olsen var ikke tilfreds med at FU havde pillet muligheden for, at en plads i Landsholds 
klassen kunne gå til et Wildcard udpeget af de lokale arrangører, ud af DM-udvalgets forslag. 
Han mente at wildcard-ideen skulle ses som en samlet del af den økonomiske model, der skal 
gøre DM mere interessant for arrangørerne. 

Lars Bech Hansen var enig. 

Steen Juul Mortensen fremførte FU´s holdning om at det kun bør være objektive saglige kriterier 
der afgør hvem der får mulighed for at spille om det officielle danske mesterskab. 

Jens Riis mente at hvis et lokalt wildcard skulle komme på tale var det mere rimeligt i 
kandidatklassen. 

Forsalget om et wild card i landsholdsklassen blev sat til afstemning: 

For stemte: Lars Bech Hansen og Aage Olsen = 5 stemmer 

Imod stemte: Steen Juul Mortensen, Henrik Knudsen, Poul Jacobsen, Erik Mouridsen, Erik 
Søbjerg, Niels Steen Larsen, Erik G. Andrésen, Jens Riis og Per Christensen = 9 stemmer 

Hverken for eller imod stemte: Hansjørgen Clausen, Jean Mikkelsen og Torben Teimer = 3 
stemmer 

 

Lars Bech Hansen mente at det var for voldsomt at seede alle spillere i en 16-mands 
landsholdsklasse. Han ønskede kun at de 4 bedste seededes – altså til ½-finalen. 

Dette forslag blev efter en kort debat sat til afstemning. 

For stemte: Lars Bech Hansen, Hansjørgen Clausen, Aage Olsen og Torben Teimer = 7 
stemmer 

Imod stemte: Steen Juul Mortensen, Henrik Knudsen, Poul Jacobsen, Erik Mouridsen, Erik 
Søbjerg og Jean Mikkelsen = 6 stemmer 

Hverken for eller imod stemte: Niels Steen Larsen, Erik G. Andrésen, Jens Riis og Per 
Christensen = 4 stemmer 

Dermed vedtaget at kun de 4 øverste i Landsholdsklassen seedes. Dette er indføjet i bilag til 
dette referat. 
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b. Divisionsturneringen/straffebestemmelser. 
Erik Søbjerg redegjorde for FU’s forslag om at bringe straffebestemmelserne omkring rating og 
udeblivelser i Divisionsturneringen i overensstemmelse med regler i EMT. 

Lars Bech Hansen ønskede at vide om en spiller kunne klage over en afgørelse om at rate et parti 
hvorfra han var udeblevet, men hvor årsagen til dette var klubbens ansvar. Henrik Knudsen 
svarede at det kunne han naturligvis og viste det sig derved at klubben havde begået en forseelse 
kunne klubben/holdet straffes i stedet ud fra de gældende regler.  

Aage Olsen så gerne at klubberne blev straffet økonomisk hvis de stillede med mindre end 8 
spillere. 

Erik Søbjerg svarede at det var overvejet, men vurderingen var at forslaget i sig selv burde have 
en disciplinerede effekt på klubberne, og at det var bedre at lade de nye regler virke et par år 
inden man eventuelt gik videre og straffede klubberne økonomisk. Han fremførte endvidere at 
klubber som ikke kan stille hold oftest er i alvorlig krise, og en økonomisk straf oveni er måske 
heller ikke det bedste redskab til at få dem på ret køl igen. 

Jens Riis påpegede, at §16 i forslaget ikke havde samme formuleringer som i EMT-reglementet. 
Derfor fjernedes den sidste del af sætningen fra forslaget: ”… eller gyldig grund til manglende 
afbud.”.  

Med den korrektion blev FU’s forslag enstemmigt vedtaget. 

Torben Teimer ønskede at høre Turneringslederen om § 10 a i det gældende reglement også 
burde ændres. Finn Larsen høres og punktet tages op på næste møde. 

 

7. Skaknævnet. Ændret arbejdsform 
Der var kommet et forslag fra Michael D. Sørensen om at udvide antallet af medlemmer af 
Skaknævnet. 

Steen Juul Mortensen havde kontaktet Morten Fabrin, som ikke finder at det burde være 
nødvendigt at have flere grupper i Skaknævnet. Kontinuiteten er vigtigere, end en eventuelt 
hurtigere sagsbehandling. På den baggrund fandt FU det bedst at fortsætte som hidtil. 

HB gav sin opbakning til at der ikke gøres mere ved sagen.  
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8. Valg 

a. Repræsentation i FIDE. 
Steen Juul Mortensen valgt. Lars Bech Hansen mente at HB tidligere har udtrykt, at man så 
vidt muligt skal deltage. Jens Riis var enig, men at der naturligvis skal tages hensyn til de 
økonomiske omkostninger ved deltagelse i FIDE og ECU sammenhæng. Steen Juul 
Mortensen mente at det sjældent var pengene værd. 

b. Repræsentation i Nordisk Skakforbund. 
Steen Juul Mortensen valgt. Der var enighed om at her skal der deltages i de relevante møder. 

c. Spilleudvalget. Per Andreasen er på valg, men genopstiller ikke.  
Bjarne Sønderstrup blev valgt uden modkandidater. 

Ole Jakobsen og Mikael Bjertrup er på valg som suppleanter. 
Genvalg uden modkandidater 

d. Ratingkomiteen. Finn Larsen er på valg. Lars Rasmussen er på valg som suppleant. 
Genvalg uden modkandidater 

9. Ratingafgift for hovedkredsturneringerne. 
Aage Olsen redegjorde kort for sit forslag om at fastsætte ratingafgiften til 50 kr. pr. hold i 
hovedkredsturneringerne. Han skønnede at 200 kr. pr. hold som vel gælder nu er for dyrt. Jens 
Riis var helt enig.  

Steen Juul Mortensen redegjorde for FU’s synspunkter, som ønskede at skubbe afgørelsen til 
budgetlægningen på HB-mødet til august. EMT-afgiften havde altid været delvist begrundet i et 
ønske om indtægter til Unionen ud fra en betragtning om at de aktive med rimelighed kunne yde 
et større bidrag end de der ikke er aktive turneringsspillere. 

Poul Jacobsen tilføjede at der vil ligge et stort arbejde og måske nogle udgifter i den IT-arbejde 
som nu var sat i gang for at have et system klar som kan håndtere ratingberegningen i 
holdturneringen. 

Henrik Knudsen var usikker på det juridiske i at angive en lavere afgift end til EMT, og om 
holdturneringer ikke er at sidestille med EMT. Jens Riis, Aage Olsen og Lars Bech Hansen 
mente ikke at det var rimeligt at betragte ratet holdskak og EMT som sidestillet. 

Jean Mikkelsen sagde at i 5. HK havde man ikke haft problemer med at få vedtaget rating af 
holdturneringen, selv med forventningen om en afgift på 200 kr. Torben Teimer kunne fortælle 
at heller ingen i 8. HK havde klaget synderligt over de 200 kr. man havde betalt pr. hold i år.  
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Efter en lang debat blev der enighed om at vedtage Aage Olsens forslag så det gælder for den 
kommende sæson. 

10.  Divisionsturneringen. 
Oplæget fra Divisionsturneringsleder Finn Larsen blev diskuteret. FU mener at der ud fra 
økonomiske hensyn skal gives mulighed for at betænkningstiden kan nedsættes fra 6 til 5 timer 
og afvikles på lørdage for de kampe de Bornholmske hold indgår.  

Dette blev enstemmigt besluttet af HB. Ændringen formuleres som en tilføjelse af et §6.b : ”TL 
kan fastsætte en kortere spilletid, når dette medfører væsentlige økonomiske besparelser” 

Den økonomiske ramme for tilskuddet til Bornholm fortsætter uændret.  

11.  Hæderstegn og Initiativpræmier 
Hæderstegn og Initiativpræmier blev godkendt og diplomerne underskrevet. Se bilag 

 

12. Eventuelt 

Der var intet til dette punkt. 

 

13. Tid og sted for næste HB-møde 

30.-31. august 2003. FU fastsætter nærmere. 

 


